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 المستخلص

 

 علا  المساتددمة الأدوياة ما  هها ( المساكنا ) الساترويدية غيار للالتهاباا  المضاادة تعتبر الأدوية     

 علاا  الساالبية الآثااار بعا  الأدويااة لهاا   يكااو  ولكاا   اد. والألاا  الالتهااا  وتدفيا  لعاالا  واساا  نطاا 

 اخاتلا  تسابب لأنهاا وذلاك. المدتلفاة البشرية الأنشطة بسبب المائي النظام في وجد  إذا الحية الكائنا 

 .الحيوا  فسيولوجيا في تغييرا  تسبب ه  يمك  التي الصماء الغدد في

   الكيتااوبروفي  ,الآيباوبروفي  :لتقادير وتحليال كاالا ما   مانه  تحليلااي وضا  تاا  الدراساة  ها   فاي     

 التحليال تعتماد رريقاة. في عادد ما  العيناا  النموذجياة والحقيقياة  الصوديوم يكلوفيناكود النابروكسي 

 الدراسة عل  الفصل والتحليل باستددام الكروماتوجرافيا السائلة ذا  الكفااءة العالياة  ه   في المستددمة

تأثير عدة  دراسة ولقد ت . د يقة 81 م  ه ل استبقاء م  اعتماد وسط متحرك ثابت هثناء التحليل في و ت

زما  الاساتبقاء والانتقائياة والفعالياة   وتاأثير  : عوامل مدتلفة مثل تاأثير درجاة الحارارة علا  كالا ما  

 تادف  الوساط المتحارك وكمياة تاأثير معاد    تأثير اختلاف نسبة الم يبا  في الوسط المتحرك  التركيز

 10110 سااتددام هاا   الطريقااة  ااواليالأدناا  للكشاا  با الحااد ولقااد كااا . الحقاا  علاا  زماا  الاسااتبقاء

 (.لتر/  ميكروغرام) 1016 الأدن  ال ي يمك   ياسه  والي والحد( لتر/  ميكروغرام)

 الماواد  ياد الدراساة علا  عيناا  التحليل السابقة التي ت  تطويرهاا  لتقادير وتحليال رريقة تطبي  ت      

عينااا  )  وعلاا  بعا  العينااا  البيولوجيااة  (الصاانبور  وميااا  الصاحي الصاارف ميااا ) الحقيقيااة  المياا 

كمية  لتحديد نفس الطريقة تطبي  ت  هيضا . ٪01 م  استدلاص تلك المواد هعل  وكانت نسبة  (يوريا 

 Profenid باروفي   BRUFEN  )بع  الأدوية التجارية المدتلفاة  في وجود ه   المواد  يد الدراسة

 هدوياة علا  همثلاة باعتبارهاا( فولتااري  ريتاارد Volraren Retaredبروكسي  و Proxen بروفينايد 

 .٪ 01 م  هكثر وجودها نسبة وبلغت  قيقية 
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الامتازاز  المحاليل المائية المدتلفة ع  رري  م  المواد ه   رريقة لإزالة هيضا الدراسة  دمت ه       

m 20001بواسطة الجرافي  الا ي يظهار مساا ة ساطحية نوعياة 
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 قاا  الملسااءما  العدياد ما  الطب

ولقاد تا  دراساة تاأثير عادة عوامال علا  الامتازاز مثال كمياة الجارافي  المساتددمة  . التجاعيد وعدد م 

 درجا  دراسة  ركية عند الامتزاز عملية دراسة تمت ولقد. الو ت  درجة الحموضة ودرجة الحرارة 

ووجااد ه  ميكانيكيااة . ثانيااة مدتلفااة لتحديااد رتباة التفاعاال الحاياال والاا ي وجاد هنااه ماا  الرتباة ال  ارارة

 عملياة الامتازاز هيضاا دراساة تمات كماا.الامتزاز لا تت  م  خلا  خطوة وا دة بل م  خالا  خطاوتي  

الحاراري ودرجاة  فاي المحتاو  والتغيار الحرة الطا ة في دراسة ديناميكية  رارية لاستنتا   ي  التغيير

الحراري و  في المحتو  سلبية بينما كانت  ي  التغير  ي  التغير في الطا ة الحرة العشوائية    يث كانت

 كبياارة كفاااءة هظهاار  النتااائ  ولقااد. العشااوائية إيجابيااة ممااا يعنااي ه  التفاعاال ماااص للحاارارة  وتلقااائي  

 . ٪11للامتزاز بواسطة الجرافي  م  العينا  الحقيقية والنموذجية  يث تجاوز  نسبة الامتزاز 

 الحدياد هكسايد ما   ع  رريا  دما  الجارافي  الدراسة ه   في المغناريسي رريقة الفصل تطبي  ت      

الثانوي والثالثي بنساب مدتلفاة  ياث هوضاحت التحاليال التوزيا  المتجاانس لأكسايد الحدياد علا  ساط  

الجرافي    في ه   الطريقة يت  استددام  ضيب مغناريسي لجم  الجرافي  الممغنط في و ت  صير بدلا 

وهنا هيضا ت  دراسة تأثير عدة عوامل عل  الامتزاز بها   . ه التي تحتا  لو ت هرو  م  عملية ترشيح

 تمات ولقاد. الطريقة مثل كمية الجرافي  الممغنط المستددمة  الو ت  درجة الحموضة ودرجة الحارارة 

 مدتلفاة لتحدياد رتباة التفاعال الحايال والا ي  رارة درجا  دراسة  ركية عند الامتزاز عملية دراسة

وهخيارا فلقاد كانات ..  وجد هنه م  الرتبة الثانية هيضا وهنه يات  ما  خالا  خطاوتي  ولايس خطاوة وا ادة

النساابة الإجماليااة لامتاازاز المركبااا   يااد الدراسااة ماا  العينااا  الحقيقيااة والنموذجيااة بواسااطة الجاارافي  

 (.٪01-٪ 11)الممغنط  بي  
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Abstract 

     Nonsteroidal anti-inflammatory drugs (NSAIDs) is a group of medications 

widely used to treat and relieve inflammation and pain. Unfortunately, after 

use, these drugs may have some adverse effects on living organisms if found 

in the aquatic system due to different human activities. This is because 

NSAIDs are endocrine disruptors that can cause changes in animal 

physiology.  

     In this study, an analytical method was developed to determine Ibuprofen 

(Ibu), Ketoprofen (Keto), Naproxen (Nap) and Diclofenac sodium salt (Dic) in 

model and real samples. The analytical method used in this study based on the 

High Performance Liquid Chromatography (HPLC) using reversed phase (RP-

HPLC) with isocratic elution at retention time (tR) less than 81 minutes for the 

determination of the concentration of mixture contains the above mentioned 

compounds in water. The effect of temperature on retention, selectivity, 

resolution, efficiency and on retention mechanism were studied. Also, the 

effect of flow rate on retention and effect of injection volume were studied,  

with limit of detection (LOD) about 10110 (µg/L) and limit of quantitation 

(LOQ) about 1016 (µg/L). 

     The developed method was applied for the determination of the target 

NSAIDs compounds on real water samples; wastewater and tap water,  and 
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biological samples; urine, and the recovery percentage obtained was above 

01٪ for all samples and compounds.  Also, the developed method was applied 

for the determination of the target compounds in different commercial 

medicine formulation (Brufen, Profenid, Proxen and Volraren Retared) as an 

examples of real drugs, and the recovery percentage obtained was above 01٪ 

for all samples and compounds, as well. 

     This study also explores the remediation and removal of these compounds 

from aqueous solution by high surface area nanographene (HSANGs) via 

adsorption procedure. The characterization showed the presence of graphene 

as over layered nanoplatelets , smooth surface and many wrinkles, and high 

specific surface area of 20001 m
6
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.  The effect of different operational and 

environmental parameters which affect the removal process were studied and 

investigated; adsorption time, HSANGs mass, solution pH and temperature. 

The adsorption process was studied kinetically at different temperatures, and 

the experimental data were fitted well to the pseudo-second-order kinetic 

model. Also, the adsorption mechanism was explored using intra-particle 

diffusion and liquid film diffusion model, and the results revealed that none of 

these models was the rate-determination steps, and the adsorption may be 

controlled by both models. The adsorption was studied thermodynamically 

and the Gibbs free energy change (ΔGº), enthalpy change (ΔHº), and entropy 

change (ΔSº), were calculated . The results showed that the removal was 
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spontaneous and entropy driving, due to the negative Gibbs free energy, 

positive entropy and the positive enthalpy values.  The great efficiency of 

HSANGs showed when they were used for the removal of Ibuprofen, 

Ketoprofen, Naproxen and Diclofenac sodium salt from model samples above 

11٪. The remediation and removal of these compounds from real water 

samples; wastewater and tap water was explored also by HSANGs via 

adsorption procedure, and the removal percentage obtained was between 

(01٪-01٪).  

     Magnetic separation was applied in his work by study the adsorption of  the 

four NSAIDs compounds under study from aqueous model and real soluion 

using magnetic nanographenes (MNGs) that prepared by Graphene nanoplates 

(GNPs) and Magnetite ( Iron (II.III) oxide (Fe4O3)). This separation technique 

reduce separation time by replacing filtration step  by the magnetic separation 

step using ordinary magnet to collect the MNGs from solution. The MNGs 

were characterized using different characterization techniques which showed 

the homogenous distribution of the magnetite nanoparticles at the surface of 

the GNPs and high specific surface area. Also, the effect of different 

operational and environmental parameters which affect the removal process 

were studied and investigated; in addition to the kinetic and thermodynamic 

studies for the removal of the target NSAIDs compounds from model solution 

which is evident from it that the adsorption process mainly followed the 
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pseudo-second-order kinetic model, and the adsorption mechanism may be 

controlled by intra-particle diffusion and liquid film diffusion model. Finally, 

the MNGs showed great efficiency in removal of Ibuprofen, Ketoprofen, 

Naproxen and Diclofenac sodium salt from samples. Also, the remediation 

and removal of these compounds from real water samples; wastewater and tap 

water was explored by MNGs via adsorption procedure, and the removal 

percentage obtained was between (11٪-01٪). 

 

 


